

الهيئة العامة للغذاء والدواء

Saudi Food and Drug Authority

مسودة مشروع مبدئي

Draft Standard

SFDA.MD. 249.DS 0001:2017

الاستخدام والتعامل الأمثل مع أدوات الحجامة ونطاق تطبيقاتها

**Safe Use and Handling of Cupping Devices and their
Applications**

تقديم

الهيئة العامة للغذاء والدواء هيئة مستقلة الغرض منها القيام بالتنظيم والمراقبة والإشراف على الغذاء والدواء والأجهزة الطبية والتشخيصية، ومن مهامها وضع اللوائح الفنية والمواصفات في مجالات الغذاء والدواء والأجهزة والمنتجات الطبية سواء كانت مستوردة أو مصنعة محلياً بواسطة لجان فنية متخصصة، وقد قام قطاع الأجهزة والمنتجات الطبية بالهيئة بالتعاون مع "المركز الوطني للطب البديل والتكميلي" بوزارة الصحة ضمن برنامج عمل اللجنة الفنية/فريق العمل رقم (SFDA/MDS/TC 249) "فريق عمل المواصفات القياسية لأدوات الحجامة وملحقاتها" بإعداد هذه المواصفة السعودية رقم (غ د . ج س 2017:0001) "الاستخدام والتعامل الأمثل مع أدوات الحجامة ونطاق تطبيقاتها"، وقد تم إعداد المشروع بعد استعراض المواصفات ذات الصلة. وقد اعتمدت هذه المواصفة السعودية في اجتماع مجلس إدارة الهيئة رقم () والذي عقد بتاريخ (../..1439هـ) الموافق (../..2018م).

سيقوم قطاع الأجهزة والمنتجات الطبية بالهيئة العام للغذاء والدواء بالتعاون مع "المركز الوطني للطب البديل والتكميلي" التابع ل "وزارة الصحة" بمراجعة وتحديث البيانات والمعلومات الواردة في المواصفة بشكل دوري.

Foreword

Saudi Food and Drug Authority (SFDA) is an independent organization with main purpose of regulating and monitoring of food, drug and medical devices. One of SFDA functions is to issue national Standards/Technical Regulation in the fields of food, drug and medical devices whether imported or manufactured locally, through specialized technical committees (TCs). SFDA medical devices sector in cooperation with the "National Center for Complementary and Alternative Medicine" subordinated to the "Ministry of Health" and through the work program of technical committee (SFDA/MDS/TC 249) "Technical Committee of Standards for Cupping devices and accessories" has prepared this Saudi Standard No.(SFDA.MD 0001:2018) "Safe Use and Handling of Cupping Devices and their Applications" in both Arabic and English. This project has been prepared after reviewing related standards and has been approved as Saudi standard by SFDA board of directors in its meeting No () Held on (../..1439AH), agreed with (../..2018G).

Medical devices sector at SFDA in cooperation with the "National Center for Complementary and Alternative Medicine" subordinated to the "Ministry of Health" will periodically and continuously revise and update all data and informations given in this standard.

مجال المواصفة

هذه المواصفة توضح الحد الأدنى من المتطلبات المقبولة الخاصة بالاستخدام والتعامل الأمثل مع أدوات الحجامة ونطاق تطبيقاتها.

Scope

This standard specifies the minimum acceptable requirements of safe use and handling of cupping devices and their applications.